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Městys Křemže

K plánovaným 
investičním akcím 
tohoto roku
Kromě celé řady menších akcí (i  těch 
které přinesl život), jsme v  letošním 
roce plánovali provedení několika vět-
ších investičních projektů. Jak tedy po-
kračují?

Největší investicí bylo kompletní zatep-
lení Kulturního domu Chmelná. Stejně 
jako u předchozích 5 obecních objektů 
(ZŠ, MŠ Chlum, MŠ Křemže, Dům slu-
žeb, Dům s  pečovatelskou službou) 
jsme uspěli s žádostí o dotaci z progra-
mu Státního fondu životního prostředí.
Ve výběrovém řízení, které je dané zá-
konem a  metodikou SFŽP a  jediným 
kritériem je nejnižší cena, vyhrála firma 
Izogarant, s níž jsme v minulosti neměli 
ty nejlepší zkušenosti a naše obavy se 
potvrdily. Neplnění termínů a  neustálá 
kontrola a  opravy nekvalitně provede-
ných prací je naší realitou. Díky kvalit-
nímu stavebnímu dozoru bude stavba 
v požadované kvalitě dokončena, i když 
za cenu nervového vypětí a prodlouže-
ného termínu. Za ten budeme požado-
vat sankce ujednané ve smlouvě, i když 
v naší realitě je otázkou, zda je u firmy 
bez prostředků vymůžeme. Bohužel ta-
kový stav běžný dnes u  řady investorů 
je výsledkem zákona o zadávání veřej-
ných zakázek, kde hlavní kritérium je 
cena bez ohledu na kvalitu díla.

Další viditelnou a významnou akcí, kte-
rá byla započata v posledních dnech je 
úprava náměstí v prostoru před radnicí 

tak, aby plocha sloužila a  byla přátel-
ská k  užití našim občanům a  návštěv-
níkům.V  centrálním prostoru vzniknou 
nová odpočinková místa, vydláždě-
ná kamennou dlažbou, se zahradním 
osvětlením a  novou květinovou výsad-
bou. Součástí bude i  nové kamenné 
pítko místo stávající nefunkční litinové 
pumpy.

Dlouho očekávaná byla i  stavba pro-
dloužení chodníku od hřbitova do Pa-
síček, která je dnes téměř ve své po-
lovičce. Vzhledem k  nevyhovujícím 
rozhledovým poměrům na horní stra-
ně hřbitova a  kořenovému systému 
narušujícímu zeď hřbitova musela být 
odstraněna jedna lípa, která bude na-
hrazena novou lipovou výsadbou po-
dél chodníku do Pasíček. Zde dáváme 
možnost zájemcům, zakoupit si sazeni-
ci (obec zajistí, aby byly stejné velikosti 
a  kvality), jejíž budou kmotrem a  opa-
trovníkem (zájemci se mohou hlásit 
e ‑mail: oukremze@kremze.cz).

Další plánovanou akcí byla úprava kon-
tejnerového stání a  úprava nevyho-
vujícího parkování s  rozšířením par-
kovacích míst mezi bytovými domy 
č. p. 202, 203, 204, 205 v ul. Nový Dou-
bek. Zde byly prověřeny varianty tech-
nických možností řešení a  výsledná 
varianta byla předložena obyvatelům 
uvedených bytových domů. Obyvatelé 
č.  p. 203, 204, 205 předloženou vari-
antu jednoznačně podpořili a č. p. 202 
vyslovili nesouhlas. ZM tudíž na zákla-
dě přání většiny rozhodlo o realizaci po-
dle předloženého řešení, s kterým bylo 
v posledních dnech započato.
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OZNÁMENÍ
o době a místě konání voleb do Poslanecké 

sněmovny Parlamentu České republiky

Starosta městyse Kremže, podle ustanovení § 15 
odst.  1 zákona č.  247/1995 Sb., o  volbách do 
Parlamentu ČR a o změně a doplnění některých dalších 
zákonů, ve znění pozdějších předpisů,

o z n a m u j e:
1. Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR se 

uskuteční ve dnech

20. října 2017 od 14.00 hodin do 22.00 hodin a
21. října 2017 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.
 
2. Místem konání voleb v městysu Křemže jsou:
 
Volební okrsek č. 1
Volební místnost: Úřad městyse Křemže, Náměstí 35
Zahrnuje část obce: Křemže, Mříč

Volební okrsek č. 2
Volební místnost: Chlum 1, jídelna ZD Podkleťan 
Křemže
Zahrnuje část obce: Chlum, Lhotka, Loučej

Volební okrsek č. 3
Volební místnost: Stupná 21, zasedací místnost ve 
Stupné
Zahrnuje část obce: Bohouškovice, Chlumeček, 
Chmelná, Stupná, Vinná

3. Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže 
svoji totožnost a státní občanství České republiky 
(občanským průkazem nebo cestovním pasem ČR). 
Neprokáže          ‑li uvedené skutečnosti stanovenými 
doklady, nebude mu hlasování umožněno.

4. Voliči budou dodány nejpozději 3 dny přede dnem 
voleb hlasovací lístky. Ve dnech voleb volič může 
obdržet hlasovací lístky i ve volební místnosti.

5. Voliči bude umožněno též volit na voličský průkaz, 
který jej opravňuje k  zápisu do výpisu ze stálého 
seznamu voličů ve dnech voleb ve volebním okrsku 
spadajícím do územního obvodu kraje, kde jsou 
volby vyhlášeny a v jehož územním obvodu je volič 
přihlášen k trvalému pobytu.

 
Ing. Josef Troup

Ve Křemži dne 27. 9. 2017 starosta městyse

Další z  tradičních akci jsou každoroční opravy místních 
komunikací. Byly provedeny opravy lokálních poruch a ná-
sledně bude ještě provedena komunikace Vyšovce Chlum 
a cesta Hamr ‑Lhotka pro ulehčení objížďkové dopravy kvůli 
uzavírce silnice Pod Jáníčkem (o postupu v případě ul. Pod 
Jáníčkem průběžně informujeme na webových stránkách 
obce). Součástí oprav komunikací bude i  konečná úprava 
návsi v  Loučeji, kde již byly rekonstruovány všechny pod-
zemní sítě.

Z menších akcí ještě připomenu nové čekárny, které by měly 
být zhotoveny v nejbližší době  v Mříčí u vlakového nádraží, 
Chlum u hospody a Loučej Doubrava.

S úctou a přáním hezkých podzim-
ních dnů, Ing. Josef Troup, starosta

Vítání občánků
Ve dnech 25. 10. 2017 a 1. 11. 2017

se uskuteční v sále radnice ve Křemži
slavnostní vítání občánků do života.

Začátek vítání bude vždy v 17.00 hod.

Přednáška
SETKÁNÍ S BIOTRONIKEM

Tomášem Pfeifferem
Adresa: České Budějovice, Clarion Congres 

Hotel, Pražská třída 2306/14
Termín: 5. 11. , 3. 12. , 2017 od 15 hodin, (neděle)

Vstupné: dobrovolné

Zveme vás na společné zamyšlení nad 
otázkami a záhadami života.

Témata přednášek určují návštěvníci 
sami, a to svými dotazy.

Tyto se mohou týkat velmi rozmanitých oblastí 
života, jako je biotronická preference, filozofie a jiné.

Okruh otázek, které se objeví, je nesmírně 
široký. Jsou to otázky osudu, smyslu života, 
nauka o vznikaní, tedy otázky filozofie Bytí 

a to i s dopady do hmotných oborů.

Na závěr přednášky proběhne biotronické 
působení formou rozloučení.
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ŽIVOTNÍ JUBILEA

NAVŽDY JSME SE ROZLOUČILI:

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

ŘÍJEN

ZÁŘÍ

STROPKOVÁ Alžběta
Křemže – 90 let

Brůžková Anděla
Křemže – 88 let

 
Urban Jan

Křemže – 91 let

SVOZ ODPADU
Dne 4. listopadu 2017 (sobota) bude uskutečněn

SVOZ VELKOOBJEMOVÉHO ODPADU:
Svážet se bude:
Koberce, nábytek, matrace, pračky, sporáky, kovový odpad, 
nebezpečný odpad (lednice, televizory, elektrospotřebiče, 
el. kabely, pneumatiky, baterie, obaly od olejů a barev).

Odpad budou občané osobně předávat pracovníkům 
Služeb města Č.  Krumlov, firmy EKO ‑F (nebezpečný 
odpad), a pracovníkům Služeb městyse Křemže.

POZOR ZMĚNA!!!
Předávací místo bude pouze 

ve dvoře Služeb městyse Křemže 
v čase od 8:00 do 15:00 hodin.

POZVÁNKA
Úřad městyse Křemže

zve všechny občany – důchodce
na

SETKÁNÍ SENIORŮ
v sobotu, 18. listopadu 2017 

od 15:00 hodin
v kulturním domě ve Chmelné.

Hudba a občerstvení je zajištěno, přijďte se pobavit a přiveďte 
s sebou partnera či partnerku. Vstupné se nevybírá. Doprava 
zajištěna autobusem.

Odjezdy autobusů:
Mříč 13:45 h
Křemže, Doubek 13:50 h
Křemže, Náměstí 13:55 h
Křemže, Pasíčka 14:00 h
Chlumeček, náves 14:05 h
Stupná náves 14:10 h
Chmelná 14:15 h

Křemže, Náměstí 14:30 h
Chlum, U Houšků 14:35 h
Chlum, náves 14:36 h
Loučej, náves 14:40 h
Lhotka, náves 14:45 h
Chmelná 15:00 h
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Zapomenuté příběhy

Vrtochy roku 1953
Sotva co 3.  12.  1952 bylo u  nás popraveno 11 členů 
protistátního spikleneckého centra v  čele se Slánským, 
5.  3.  1953 zemřel v  Moskvě Stalin, bez ohledu na to, že 
jsme mu v Praze stavěli monstrózní pomník, lidem obecně 
zvaný fronta na maso a 14. 3. ho následoval náš Klement 
Gottwald. Protože jsem nebyl pionýr, nemusel jsem ani stát 
tryznu.

V  SSSR nastoupili Bulganin a  Chruščov a  u  nás nahradil 
Gottwalda Zápotocký, který se uvede popřením měnové 
reformy, která o  dva dny později skutečně přišla. Dostali 
jsme za starých 300 korun 60 nových, ostatní se měnilo 1:50. 
Bylo zrušeno lístkové hospodářství, vklady byly vázané. Pár 
zbylých drobných doma mi rodiče dali, abych si na školní 
akci v Krumlově koupil rohlík.

Na další brigádě (opět stromky kdesi u Chvalšin) nám třídní 

Engelbert Homolka prozradil, že naše školní docházka je 
zkrácena z devíti na osm let a že tedy můžeme, kdo chce, 
školu ukončit. To tedy byla pecka. Během měsíce jsme se 
museli rozhodnout. Neměl jsem žádné vyhraněné zájmy, tak 
rozhodlo v podstatě jít tam, kde už jsou starší kamarádi. Ve 
škole mi dali učebnice fyziky a chemie pro 4. ročník a Eda 
Novák mě v mlékárně, kde zaskakoval za maminku, doučil 
rovnice o dvou neznámých.

Takto poučen a  s  nedokončeným základním vzděláním 
jsem v nové škole začal neslavně. Nevím, zda někdo ještě 
pamatuje na budějovickou legendu profesora Pepíčka 
Šolera, zvaného Hadí duch. Ten přesluhující exot zcela vězel 
v 19. století a vyžadoval archaické formulace. Obdařil mě při 
zkoušení první známkou – byla to koule jako Brno, dlouho 
jsem se z ní vzpamatovával.

Ještě jedna událost mě v  roce 1953 zastihla. K  tehdejší 
mé nelibosti se narodila moje sestřička a  považoval jsem 
to v mých čtrnácti letech za rodičovskou nezodpovědnost. 
Dnes však jsem moc rád, že ji mám.

– F. Saraurer –

Velký třesk
Tento příběh se udál z druhé strany Kletě, no a jak jinak než 
zase na stavbě. Nad Českým Krumlovem je osada Vyšné 
a nad ní vápencová lokalita Vyšenské kopce.

Je to místo vzácných rostlin a krásné květeny. Kvalitní rostlý 
vápenec se těžil již před dávnými časy, vypaloval v kruhové 
peci a  po vyhašení sloužil pro stavební účely. Konkurence 
větších vápenek byla důvodem uzavření této malé vápenky. 
Počátkem sedmdesátých let minulého století bylo však 
rozhodnuto využít kvalitní vápenec k  úpravě kyselosti půd 
šumavských pozemků. Na poměrně velkém prostoru se 
vybudovalo několik velkých objektů pro drcení a  mletí 
vápence na prach.

Proces zpracování začínal drtičem, následovalo rozbití drtě 
v kladivovém mlýnu na tak zvanou krupici a konečnou fází 
bylo mletí ve válcovém mlýně na prach, který se skladoval 
v  obrovských násypkách, z  kterých se plnila cisternová 
auta na rozvoz. Součástí stavby byla úprava komunikace 
mezi prostorem zpracování a  patrem těžby kamene. 
Technologická auta zde musela překonávat poměrně velký 
hrb na komunikaci. Odtěžením asi tak dvoumetrové vrstvy 
kamenné komunikace by došlo k  pozvolnému stoupání 
s  lepší sjízdností. Řízení prací se ujal střelmistr, rozhodl 
odtěžení provést na dvakrát po cirka metrové vrstvě. 
Šachovnicovitě se navrtalo pro nálože, po naládování 
s  ucpávkou se plocha pokryla silnou vrstvou lomového 
písku.

Dva dny jsme z okolních lesů dováželi chvojí. S ním se zakryl 
písek a celé se to zatížilo prkny – krajinami. Střelmistr nám 
řekl, že po odpálení se to jenom rozruší, bude to, jako když se 
nadzvedne peřina, krycí vrstvy se odstraní a kámen odtěží. 
Když nastala hodina „H“, tak jsme se všichni přesunuli 

na vzdálený protější kopec a  odstřel sledovali. Po třech 
odhoukáních následoval odstřel, hrůza a  děs. Vzduchem 
létala prkna, chvojí a  hlavně kamení. Marně jsme čekali 
na odhoukání konce odpalu. Vedoucí lomu to sledoval 
s námi, a když pořád nehoukala siréna, tak jel s motorkou 
na místo činu. Silný výbuch povalil kovový kryt střelmistra 
s pomocníkem, zrovna na pancéřové dveře a oni nemohli ven. 
Museli jsme je společnými silami vysvobodit. Následoval 
celý týden úklidu osady a  oprava děravých střech. Přímo 
v  lomu prolétl větší kámen střechou garáže a  zůstal viset 
na rabicovém pletivu stropu nad zaparkovaným Moskvičem. 
Menší kámen prolétl střechou i stropem a rozsekl dvojsedlo 
vedle zaparkovaného motocyklu. Hůře dopadlo vykrmené 
prase v  přístavku chlívku u  nedalekého domku. Zbloudilý 
kámen jej tak poranil, že mu musel řezník ukončit život. Když 
došlo k  nápravě zkázy, tak po čtrnácti dnech se opakoval 
odstřel druhé vrstvy komunikace a  to se již povedlo podle 
představ střelmistra. Prostě po první zkušenosti již věděl, 
jak naládovat.

V lomu i na mlýnici se pracovalo na dvě směny, ráno od pěti 
hodin do devíti večer. Drcením a mletím vápence docházelo 
k  velké prašnosti. Ve výrobních prostorách bylo odsávání, 
ale prach končil v  ovzduší. Obyvatelé za lomem ve směru 
severozápadních větrů měli domy a zahrady celé zaprášené. 
Když jsme zhruba po pěti letech přišli budovat předdrtič, 
tak mě tam zastavila paní a přes plot mi ukazovala zázrak. 
Podívejte se, jak nám na stromech rostou švestkové 
knedlíky. Při ranní rose se vápenný prach nachytal na švestky 
a ty opravdu vypadaly jak švestkové knedlíky. Provoz lomu 
a mlýnice trval zhruba dvacet let, osadníci si tam užili své. 
Všechny větší objekty jsou již zbourané, malé chaloupky 
slouží pro potřebu osady.

Sláva Lhoták
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Pan Jan Vitek, rodák z Křemže, toho času bytem v Ženevě, 
nám laskavě poskytl text povídky z jeho připravované sbírky 
povídek „8 x O LÁSCE“.

VESELÝ STAŘÍK A RŮŽE
„Máš třicet devět,“ oznámila mi žena, když se podívala na 
teploměr.
„Ne—není mo—žné, mm—ám zii—mnic—ci,“ zaklepal jsem 
zuby.
„Zavolám doktora,“ řekla a přikryla mě druhou dekou.
„Nn—éé. Tt—op—řejde.“
„Dej si pásku na oči a pokus se usnout,“ poručila.

Někdo se lehce dotkl mého ramene. Stáhl jsem pásku pod 
bradu a otevřel oči. Nade mnou se tyčil sportovec ve žlutém 
tenisovém tričku se zeleným krokodýlkem ve výši prsní 
bradavky. Ale neměl šortky, nýbrž vybledlé džínsy. Co měl na 
nohou jsem pro postel neviděl.
„Jak se cítíte?“, chtěl vědět.
„Špatně, pane doktore,“ odpověděla za mě žena. „V poledne 
se ho chytla zimnice a pak se k tomu přidala horečka, 
naměřila jsem mu devětatřicet.“
„Už nemám zimnici,“ oznámil jsem souvisle ke svému 
překvapení.
„Tak se na to podíváme,“ rozhodl doktor vydávající se za 
tenistu. „Nastavte mi ucho…áá, vy spíte s naslouchátkem?“
„Normálně ne,“ vyjmul jsem z ucha ouško. „Teď jsem celý 
popletený.“ Napadlo mi, že jsem ženě nahrál na smeč 
časovým vymezením slůvkem teď, ale pro jednou nahrávku 
nevyužila.
„On plave hodinu a půl v bazénu za každého počasí,“ 
žalovala. „Já mu pořád říkám, zkrať to, ale to je jako házet 
hrách na zeď, myslíte, že poslechne! Určitě se nachladil. 
Jenže u něho z nachlazení je v cuku letu bronchitida a z ní 
zas hnedka zápal plic.“
Doktor/tenista mlčel. Věnoval svému řemeslu.
„A kašle,“ donášela.
„Nekašlu. Kdy jsem naposledy zakašlal, no řekni?“
„Každou noc kašleš už týden.“
„Jak bych mohl spát, když kašlu? Tebe by si mohli najmout 
na šíření falešných zpráv.“
„Chrchláš jako nakřáplý hrnec, abys věděl!“
Slibně rozvíjející se výměnu názorů ukončil muž se 
stetoskopem.
„Dýchejte zhluboka,“ požádal. „Ještě párkrát…zakašlete.“
„Slyšíte to, pane doktore? Jen mu řekněte, co slyšíte,“ 
pobízela ho žena.
„Teplota stoupla na třicet devět osm. Tlak máte sto šedesát 
na sto jedna,“ sdělil mi.
„Máte šelest,“…
„Slyšíš!“ zajásala žena.
„Chtělo by to rentgen a kardio. Pošlu vás do nemocnice.“
„Jezuskote, jenom ne do špitálu!“
„Doma to nezvládnete, zvláště s vašimi antecedenty, o nichž 
mluvila vaše paní.“

„8 x O LÁSCE“
Jan Vitek

„Ve špitále mě strčí na ambulantní oddělení, kde už budou 
čekat rozmlácení motorkáři, umírající dědkové a bůhví kdo 
ještě, a všichni budou mít přednost a já tam budu tvrdnout 
a tvrdnout…“
„Nejlepší by byla kantonální nemocnice, co myslíte?“, přerušil 
moji litanii muž v Lacostově tričku. „Vím, že klinika Granget je 
blíž, ale máme sobotu, urgence je zavřena. Zavolám kantonálku, 
a když nebudou mít místo, zkusím La Tour, je to z ruky, soukromá 
nemocnice, drahá, takže tam není tak velký nával.“
„V kantonálce mě nechají deset hodin čekat na urgenci, než 
si mě někdo vůbec všimne,“ bránil jsem se. „To už jsem si 
okoštoval dvakrát. Tam nepůjdu ani na pitvu.“
„Zavolám La Tour,“ řekl felčar. Obrátil se k ženě: „Prosím, 
zavolejte záchranku.“

Město Ženeva obepíná jižní cíp Lac Leman, podlouhlého 
šedesátikilometrového jezera. Protéká jím řeka Rhôna. 
Nás život zavál na jeho levý břeh do sídliště La Gradelle. 
Když jsme se do něho nastěhovali, francouzské městečko 
Annemas bylo za rohem, ale zásluhou pilných stavitelů 
obou zemí si z něho Ženeva učinila svoji periferii. Na hranici 
kdysi stával celník, který zazíval a znuděně pohnul hlavou, 
abyste nezdržovali a přejeli čáru. Už dávno tam není. Při 
průjezdu celnicí GPS v autě cinkne jako umíráček a ženský 
hlas připomene Vous avevez franchi la frontiére. Na pravém 
břehu došlo ke stejnému jevu. Ženeva svojí stavební 
rozpínavostí a hladem po levné francouzské pracovní síle 
anektovala starobylé francouzské městečko Ferney Voltaire 
a sousední vesnice. Velká Ženeva je dnes pomalu milionová 
švýcarsko ‑francouzská enkláva, v níž sídlí banky, nadnárodní 
společnosti, mezinárodní organizace, hodinářské firmy 
a střediska výzkumu. Je tisíce světelných let vzdálená od 
zaostalého, ospalého zapadákova z počátku minulého 
století, který přiměl Lenina k povzdechu: „Ach, zas musím 
do té nudné Ženevy, která mi jde na nervy.“
Od nás z Gradellu je do La Tour daleko. Musí se se přejet 
Pont de Mont Blanc, jediný most přes Lac Leman, zacpaný 
od kuropění až do noci, projet celý pravý břeh až na protilehlý 
konec enklávy. Soukromý kapitál má dobrý čich, nevybral si 
toto okrajové místo náhodou. Co by kamenem dohodil stojí 
Evropská organizace pro jaderný výzkum (CERN). Má 2.500 
zaměstnanců. Když k nim přičteme rodinné příslušníky, 
je to snad deset tisíc možných pacientů s dobrou kasou 
zdravotního pojištění. Další tisíce solventních funkcionářů 
s rodinami, kteří pracují v mezinárodních organizacích jako 
je OSN, ILO, WHO, WTO, bydlí opodál ve Francii, kde jsou činže 
a životní náklady levnější než ve Švýcarsku. Navíc má zde 
La Tour rovnou u nosu zdroj kvalifikovaných ošetřovatelek, 
které vystudovaly za peníze francouzských poplatníků.
Jedna z nich se teď hotovila mi vzít krev.
„Moje tepny jsou hrozně tenké,“ varoval jsem ji ospalým 
hlasem. Bylo půl sedmé ráno, když mě probudila. „Všichni 
a všude si na to stěžovali.“ Nepřeháněl jsem. „Mohla byste 
mi prozradit, proč mi berete vzorek, včera u příjmu mi vzali 
aspoň půl litru krve.“
„Zeptejte se paní doktorky.“ Odmítavě, studeně. Její prsty 
hledaly vhodnou tepnu na levé ruce. „Ukažte druhou.“
„Kdy přijde…paní doktorka?“
„Kolem desáté.“ Se sevřenými rty. Musím je přimět, aby se 
pousmály, řekl jsem si.
„Zkusím to na zápěstí.“ Pocítil jsem bolest, ale čekal jsem ji, 
nemrknul jsem brvou. „Bolí vás to?“
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„Ne.“ Moje standartní odpověď je od vás ne, ale neodvážil 
jsem se s ní jít tak daleko, dokud ji nerozmrazím. Pak ji začnu 
říkat křestním jménem, které jsem si přečetl na jmenovce, 
ale ani ne o chvilku dřív.
Zaryla jehlu znovu a znovu, přitom jen vzdychala. „S vámi 
opravdu je problém.“
„Ani nevíte jaký, zeptejte se mé ženy.“ Její rty zůstaly jako 
pomlčka.
„Zkusím to ještě na hřbetě ruky.“ Vyčerpaně, jako by už mě 
vzdávala. „Řekněte, kdyby vás to moc bolelo.“
Mlčel jsem.
Zapíchla jehlu, cítil jsem, jak se zarývá a otáčí. Najednou 
bolest přestala.
„Uf,“ ulevila si. Vyměnila skleněnou ampulku za novou. 
Naplnila celkem čtyři. Vytáhla jehlu a položila na vpich 
složený gázový čtvereček. „Silně to přitiskněte.“
„Blahopřeji vám,“ pochválil jsem ji. „Takhle rychle a schopně 
mě snad ještě nikdo nenapíchnul.“
„Myslíte?“ Rty se jí konečně uvolnily.
„Vím to. Dovolíte, abych vám říkal Suzan?“
„Když chcete,“ pohodila hlavou.
„Suzan,“ pronesl jsem s gustem. „To je krásné biblické jméno. 
Po mamince?“
„Po babičce.“ Usmála se vábivě cudným úsměvem plus 
minus dvacítky. Zajíček. Srdce mi poskočilo při vzpomínce, 
jak jsme za mlada takové zajíčky lovili. Uhladila mi přikrývku. 
U dveří se otočila a znovu se usmála. „Můžete ještě chvíli 
spát, než vám přinesou snídani. Bon jour, Monsieur.“
„Jan.“
„Bon jour, Jan.“
Ze zkušenosti jsem věděl, že právě jsem se u ní dobře zapsal, 
že ke mně přijde a ráda, když zazvoním, a to je moc a moc 
důležité pro přežití v nemocnici. Musí se ti dařit líp, řekl jsem 

si, když jsi dokázal předvést tvůj obvyklý špíl tak časně ráno. 
S tím se znovu usnul.

„Promiňte mi, ale musím vám tuto otázku položit, máme 
to v přepisech, může se přihodit všelicos a pro všechny 
případy…“
Orfelie, první po Bohu na našem patře, čerstvě vylíhlá 
doktorka, které univerzita koukala z bot, soudě podle toho, 
jak školeným způsobem postupovala při poslechu, měla 
potíž vysoukat ze sebe otázku.
„Už se mě ptala vaše kolegyně, která mě včera přijala,“ 
vysvobodil jsem ji z rozpaků. „Samozřejmě ne.“
„Vy tedy nechcete, abychom…kdyby něco…“
„Nechte mě v klidu odejít, nechci žádné umělé prodlužování, 
nechci, abych se stal zeleninou. Mohu se vás pro změnu 
zeptat na něco já? Co ukázaly výsledky včerejších krevních 
zkoušek a proč v nich dnes pokračujete?“
„Ráda.“ S úlevou. „Vyloučili jsme zápal plic. Reaktivní protein 
C máte stále vysoký, to znamená, že váš organismus bojuje 
s infekcí. Vyloučili jsme také salmonelózu. Hledáme dál 
příčinu, abychom vám dali antibiotika, která spolehlivě 
zaberou.“
„A co tahle?“, ukázal jsem na šibenici, na které visel průhledný 
sáček s hadičkou, končící v jehle zapíchnuté v předloktí.
„Ta jsou širokospektrá, ne cílená,“ poučila mě. „Další otázky?“
„Mohu být osobní?“
„Odsud posud.“ Ale usmála se.
„Kolik je vám let? Vy si můžete dovolit nelhat.“
„Bude mi dvacet sedm.“
„Tolik?“
„Zdá se vám to hodně?“

Pokračování příště

„Tyroláci“ –  Národní hosté
Uběhlo už několik let od doby, kdy holubovský rodák Jiří 
Bárta vydal v  rychlém sledu za sebou dvě knihy. Kleť, 
milovaná hora a Knížecí stolec, tajuplná hora. Obě knihy si 
našly své čtenáře a byly poměrně rychle rozebrány.

Autor se proto rozhodl, že se pokusí napsat ještě knihu třetí. 
Tentokrát se z vrcholků hor vrátil zpět do údolí Křemežského 
potoka, krajiny svého dětství. Původně pomýšlel na to, že 
popíše vodní díla na celém toku Křemežského potoku, tak 
jak vznikala a zanikala v průběhu více než pěti století. Ale 
jak říká: „Během psaní se vynořila celá řada věcí a událostí, 
které se týkají vodního toku, ale i  jiné události s potokem 
bezprostředně nesouvisející“. Se znepokojením zjistil, 
že vlastně některé události z krajiny pod Kletí zná jenom 
povrchně. To jej jako místního patriota zneklidnilo a přimělo 
hledat podrobnosti. A samozřejmě, když už to zjistil, proč 
to nesdělit i dalším. Obsah knihy se tak značně rozrostl.

Jsou události, od nichž už v Křemežském potoku proteklo 
hodně vody, jejich pamětníci dávno nežijí a  archivy 
patřičnými materiály zrovna „nepřetékají“. Přesto řadu věcí 
se mu podařilo najít, ale jsou i takové, jimž už věnoval spoustu 

času, a výsledek ‑ nulový. Nastává dilema ‑ dokončit to bez 
nich, nebo vůbec? Jedním z témat, se kterým se mu podařilo 
přese všechny problémy „pohnout“, je příběh lidí z  Jižního 
Tyrolska přesídlených během druhé světové války na některá 
hospodářství v osadách pod Kletí. Příběh ho osobně velice 
zaujal i proto, že jedna rodina „Tyroláků“ ‑ Národních hostů, 
jak je oficiálně nazývala německá propaganda, žila ve statku 
v  těsném sousedství jeho rodného domu v  Holubově. Je 
tedy v jeho vlastním zájmu, aby se o událostech dozvěděl co 
nejvíce podrobností. Rozhodl se tedy touto cestou požádat 
případné čtenáře místních novin o pomoc. Pokud by někdo 
měl nějaké fotografie nebo dokumenty vztahující se k této 
události a byl by ochoten je zapůjčit, ozvěte se prosím na 
jeho e ‑mail: bartaji@seznam.cz. Uvítá i případná svědectví 
nebo vzpomínky.

Popřejme tedy našemu patriotovi, aby se mu podařilo najít 
co nejvíce informací k zvolenému tématu, a my jsme se tak 
dozvěděli další zajímavosti z našeho regionu.

Jako ukázku z rozpracovaného díla se rozhodl zveřejnit závěr 
kapitoly týkající se právě výše popisované události. Autor se 
omlouvá za případné nejasnosti, které vyplývají z neznalosti 
předchozího textu.

Redakční rada Křemežska
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Posledním krokem v  mé snaze přiblížit čtenáři této knihy 
polozapomenutý příběh z  období druhé světové války 
byla cesta do Itálie za posledními žijícími pamětníky 
celé události, přesněji řečeno do Jižního Tyrolska, údolí 
Fersental v  provincii Trentino. Stalo se tak jenom díky 
neobyčejné ochotě manželů Hůlkových z  Krásetína, kteří 
mi zprostředkovali spojení s rodinou Moltrerových. Ta byla 
roku 1942 umístěna na jejich statek a Hůlkovi s ní už od roku 
1992 udržují písemný i osobní styk. V devadesátém druhém 
roce totiž celý autobus Fersentálských, dočasných obyvatel 
Krásetína a  dalších obcí tehdejšího protektorátu Čechy 
a  Morava, navštívil svoje přechodná bydliště, a  tak mezi 
některými rodinami došlo k navázání vzájemných styků.

Příslušník už čtvrté generace rodu Luca Moltrer, současný 
starosta obce Fierozzo, vyhověl mé prosbě a zprostředkoval 
setkání s  pěti přímými účastníky událostí. Vše s  velkou 
důkladností zorganizoval jeho otec pan Elio Moltrer, jakási 
vůdčí osobnost celého společenství. I  když se narodil až 
mnohem později v jejich pravém domově roku 1955, je, díky 
vyprávění svého otce a dědy, skutečným znalcem tehdejších 
událostí. Moje návštěva mohla být úspěšná především 
proto, že na cestě do Itálie mne doprovázel kamarád Pepa, 
který nějaký čas studoval v  Trentu a  naučil se perfektně 
italsky, takže naše povídání probíhala bez sebemenších 
komunikačních problémů.

1. ledna roku 2005 byl na samém konci horní části údolí ve 
vesničce Palu der Fersina uveden do provozu „Bernstoler 
Kulturinstitut“, který se věnuje zachování a  rozvoji kultury 
menšiny Mocheno v  údolí Fersental. Vedoucí institutu 
pan Toller, jehož rodinní předci byli také obětí tehdejší 
akce a žili na statku Františka Borovky v  Brloze, nás přijal 
s otevřenou náručí. Ke stolu jsme usedli společně s panem 
Elio Moltrerem a milou paní Nadjou, neteří Emy Moltrer, s níž 
jsme se setkali později. Pan Toller mi představil ještě jednu 
ženu. Ta sice nemůže nic pamatovat z válečných let pobytu 
Tyroláků v  jižních Čechách, ale setkání s  ní bylo pro mne 
o  to dojemnější. Paní Marie Prüghelová se totiž narodila 
21.  dubna  1945 v  těsném sousedství domu mých rodičů 
v Holubově, v němž jsem se o necelý rok později narodil já. 
Když se její rodina vydala v květnu na strastiplnou cestu zpět 
do Jižního Tyrolska, byly jí necelé tři týdny. Po více než třech 
hodinách velice zajímavých rozhovorů jsme se s  panem 
Tollerem rozloučili, přičemž mi ještě věnoval množství 
materiálů vztahujících se k popisovaným událostem.

V restauraci vesničky Fierozzo vzdálené asi 4 km se k nám 
přidal i  její starosta, sympatický třicátník pan Luca Moltrer, 
spolu se skutečnou pamětnicí již zmíněnou paní Emou, 
ročník 1932, doprovázenou svým synem. Při obědě složeném 
z místních specialit paní Ema vzpomínala na svoje spolužáky 
a kamarády, především na Miladu z Krásetína. Vzpomínalo 
se i  na cestu autobusem roku 1992 do Čech, vůbec první 
návštěvu v té době ještě celé řady žijících pamětníků do míst 
jejich pobytu v létech 1942 – 1945. Po skutečně srdečném 
rozloučení s  paní Emou jsme už i  se starostou odjeli za 
nedaleko vzdálenými, patrně už posledními pamětníky.

Ještě před odjezdem mne pan Elio předem připravil na to, že 
„teprve teď budu valit oči.“ A jak jsem se později přesvědčil, 
nemýlil se. Skutečnost předčila očekávání. U  silnice nás 
netrpělivě očekávaly dvě paní, které nás dovedly do domu 
stojícího v  prudkém svahu s  nádherným výhledem do 

údolí Fersental. Setkání se třemi sourozenci, původem ze 
dvanáctičlenné rodiny Jana Pompermeiera, které tehdy roku 
1942 byl přidělen k osídlení statek č. p. 9 Václava Bürgera 
(více známý pod názvem u Kuchařů), bylo skutečným zlatým 
hřebem celého dlouhého dne. Pan Elio nám představil paní 
Marii, ročník 1923, Rozinu, ročník 1927, a  nejmladšího 
Constantina, narozeného roku 1933. Ještě nikdy jsem se 
nezúčastnil tak zajímavého a  přitom veselého rozhovoru 
s  lidmi kolem devadesátky. (Paní Rozina jí dosáhne letos 
v říjnu). Připadalo mi, jako bychom byli ze stejné generace. 
Velice dobře jsme si rozuměli a já jsem přitom po očku sledoval 
lišácké úsměvy pana Moltrera, na němž bylo evidentně znát 
potěšení z  toho, jak se mu všechno povedlo zrežírovat. 
Kromě nás osmi, kteří jsme debatovali, se tísnilo na pohovce 
v  rohu místnosti dalších asi pět členů rozvětvené rodiny, 
poněkud nechápavě sledující naši zábavu doprovázenou 
častými výbuchy smíchu. Jak už to bývá, jedna postava byla 
dominantní. Paní Rozina. Vyprávěla tak, jako by se události 
staly včera. Udivovala množstvím českých slov a s radostí je 
ze sebe „sypala“ bez jediného zaváhání. Počítání do dvaceti 
a  potom po desítkách, časové úseky (hodina, den, týden, 
měsíc, rok), názvy zemědělských plodin, zvlášť obilnin, znala 
dokonale. Vzpomínala na lidi a  kamarády, se kterými se 
tenkrát stýkala. Zvlášť hluboko jí ve vzpomínkách zůstaly 
„malá a velká Máňa“, paní Pilsová, děvčata z Arbeitsdienstu 
a další. Velmi pohotově a vtipně reagovala na moje dotazy 
nebo vzpomínky. Všechny velice pobavilo, když jsem 
vzpomněl na svoji sestru, které tou dobou bylo něco mezi 
třemi a  pěti a  půl roky a  vyprávěla mi o  Tyrolácích, že „to 
byli takoví divní lidé, nebylo jim rozumět a chodili legračně 
oblečení“. Rozesmátá paní Rozina reagovala velice rychle: 
„A myslíte, že ty vaše paní v šátcích vypadaly líp?“ Úsměvy 
na tvářích zúčastněných vyvolala odpověď paní Roziny i na 
další otázku: „Jak se rodiče vyrovnávali s velice rozdílným 
způsobem hospodaření, tady na strmých svazích Fersentalu 
a na polích u nás v Čechách?“ Řekla: „Úkoly, např. co zasít 
nebo zasázet, kolik budeme muset odevzdat na dodávkách 
a  podobné problémy, řešil starosta nebo správce Glanz 
z  Holubova s  naším služebnictvem nebo s  holkama 
z  Arbeitsdienstu. My jsme jenom makali.“ Když zábava 
byla až, řekl bych poněkud rozpustilá, nebo jak to nazvat, 
naklonila se ke mně rozesmátá Rozina a  řekla: „Panenko 
Maria, Sodoma – Gomora.“

Vzpomínání to nebylo jenom veselé. Vzpomínalo se i  na 
strastiplný návrat, každý na vlastní pěst. Pěší návrat zpět 
domů, do polorozpadlých, vyrabovaných obydlí a  nový 
začátek. Trauma z prožitých událostí si jejich rodiče nesli po 
celý zbytek života, ale jak řekla paní Rozina: „My jsme byli 
mladí a bylo to pro nás docela vzrušující dobrodružství.“

Když jsme se po téměř čtyřech hodinách loučili, uvědomil 
jsem si, že to bylo první a možná zároveň i poslední setkání 
s  lidmi, kteří byli, stejně jako naši lidé, kteří museli nuceně 
opustit svá obydlí, součástí neuvěřitelného podvodu 
v dějinách Evropy. U nás téměř zapomenutý příběh je mezi 
obyvateli údolí stále živý a v kulturním institutu doplňován 
o nová zjištění. Svůj osud ale nesou statečně přes všechno 
zlé, co je v životě potkalo.

Na samotný závěr jsem měl pocit, že oni se ještě zdaleka 
neloučí navždy a jak sami řekli, těší se na příští setkání.

Jiří Bárta
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Říjen na zahradě

Poslední sklizeň zeleniny ‑ na přelomu září a října obvykle 
přicházejí první mrazíky, které ukončí vegetaci. Než mrazy 
nastanou, posbíráme poslední plodovou zeleninu, která už 
při nízkých teplotách skoro neroste a  těžko dozrává. Na 
mráz je citlivá také červená řepa a  mrkev. Slabší mrazíky 
naopak nepoškodí celer, pór a růžičkovou kapustu. Kořenové 
zeleniny opatrně vyrýváme, aby nedošlo ke zlomení kořenů. 
To platí především pro černý kořen, který je velmi křehký. 
Pastiňák a  černý kořen můžeme nechat na pozemku 
a  sklízet v  průběhu zimy, pokud nebude půda zamrzlá, 
nebo lze sklizeň posunout až do jara. Pro skladování 
bychom měli použít pouze zeleninu zdravou, mechanicky 
nepoškozenou. Ukládáme ji ve vhodných prostorách, které 
jsme s předstihem vydezinfikovali.

Topinambury, „brambory diabetiků“, se v zahradách pěstují 
poměrně málo. Rostlina v létě svítí žlutými květy a vegetaci 
končí na podzim. Když její nadzemní části zvadnou, je čas 
na sklizeň úrody. Vyndaváme však pouze tolik hlíz, kolik 
v nejbližší době spotřebujeme. Při uskladnění na vzduchu 
totiž velmi rychle vadnou. Vykopávat je můžeme celou zimu.

Před zimou také nesmíme zapomenout na rostliny tvořící 
zimní dekoraci našich domovů. Mochyně patří mezi 
nemnoho trvalek okrasných svými plody. Po usušení drží 
měchýřky svůj tvar velmi dlouhou dobu.

Podle průběhu počasí můžeme postupně čistit záhony 
s  letničkami. Celý záhon zryjeme a  doplníme o  základní 
živiny (draslík, fosfor) jednosložkovými hnojivy (síran 
draselný, draselná sůl, superfosfát). Prospěšné je také 
dodat do půdy organické látky, např.  kompostem. Pokud 
je půda hodně kyselá, můžeme její pH upravit přidáním 
mletého vápence.

Ve správné sklizňové zralosti postupně sklízíme a vhodně 
uskladníme všechny odrůdy zimních jablek a  hrušek. 
Zásobují nás vitamíny a  minerály po celou zimu. S  plody 
zacházíme velmi opatrně. Malé, mechanicky poškozené 
nebo deformované ovoce vyřadíme při česání a co nejdříve 
je zpracujeme na šťávy, mošty nebo využijeme v  kuchyni. 
Skladovací prostor pro ovoce má být chladný (2 až 5 °C), 
větraný, nepříliš světlý, má v něm být dostatek vzduchu, nemá 
být příliš suchý (80 až 90 %) a přirozeně se v něm nesmějí 
vyskytovat žádní škůdci. Ideální je ukládat jablka a hrušky 
na police či regály jednotlivě. Na první pohled pak odhalíme 
každé ohnisko hniloby. Ukládáme         ‑li ovoce v bednách, pak 
pro lepší sledování můžeme také postavit bednu s  jablky, 
navlečenou do fólie, na dřevěné špalíčky. Fólie by neměla 
ležet přímo na plodech. Potom do ní uděláme jeden až dva 
otvory na každý kilogram obsahu.

Vlašské ořechy usušíme na slunci, v  suché místnosti, ve 
stodole či na půdě. Teprve zcela suché ořechy nasypeme 
do koše nebo sáčku, který propouští vzduch. V  žádném 
případě nesmíme ořechy umývat ve vodě, protože často 

nemají zcela uzavřenou skořápku a  voda, která pronikne 
dovnitř, může způsobit zplesnivění obsahu.

Chceme         ‑li omezit houbovou strupovitost jabloní a  hrušní, 
ošetříme stromy krátce před opadem listů postřikem 
krystalického hnojiva močoviny v  koncentraci 5 až 7  %. 
Vzhledem k  vysokému obsahu organického dusíku 
v močovině snížíme potřebu dusíkatého hnojení v následném 
roce.

Pokud v  extenzivních výsadbách obrýváme půdu pod 
korunami stromů, spojíme tuto práci s dodáním organické 
hmoty, nejlépe kompostu, nebo s přihnojením průmyslovými 
hnojivy fosforečnými a draselnými. Vycházíme ze zásobení 
půdy jednotlivými živinami podle výsledků půdních 
popř.  listových rozborů. Přehnojení může být pro ovocné 
dřeviny často škodlivější než mírný nedostatek některého 
prvku.

Ve druhé polovině měsíce začíná období výsadeb. U většiny 
druhů ovocných stromů, s  výjimkou broskvoní, dáváme 
přednost výsadbě podzimní před jarní. Stromky či keře by 
však měly být dostatečně vyzrálé ve dřevě, což mnohdy 
postrádají jednoletí štěpovanci. Při jakékoli manipulaci 
nesmí u stromku přeschnout kořeny. Je jistější, když na dobu 
24 hodin před výsadbou ponoříme rostlinu s kořeny do vody. 
V této době můžeme vysazovat rybíz a angrešt, protože brzy 
zjara raší. Keře sázíme tak hluboko, aby byly nejspodnější 
pupeny zakryty zeminou asi 10 až 15 cm. Dají se vysazovat 
i další ovocné druhy s výjimkou broskvoní a meruňek, které 
sázíme přednostně až na jaře. Dbáme, abychom si ve školce 
zakoupili pouze jakostní a zdravý výsadbový materiál.

P. Kumšta

Upozornění !
Moštovat se začne v druhé polovině října. 
Přesné datum bude vyhlášeno místním rozhlasem.
Opět bude možnost rezervace na našich stránkách:

zahradkari/zo/kremze,
moštárna ‑rezervace

nebo na tel. 721 604 084 p. Mikešová. 
Volejte prosím po 19. hodině.
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Ohlasy na zahrádkářskou 
výstavu
Členové místní organizace zahrádkářského svazu Křemže 
uspořádali ve dnech 9.–15.  9.  2017 již 8. zahrádkářskou 
výstavu. Tentokrát na téma „Babiččina zahrádka“.

Mezi květinami a  rozmanitými výpěstky tam bylo milo 
a útulně. Z levého rohu sálu shlíželi na návštěvníky strašáci 
do zelí. Oknem plným muškátů jste mohli nahlédnout i do 
babiččiny kuchyně. Na prostřeném stole voněl chléb, koláče 
a  buchty na pekáči. Hned vedle visely pytlíčky s  kořením 
a  bylinkami, které bylo třeba poznat dle vůně. Mnohé 
zkušené kuchařky správně poznaly všech jedenáct druhů. 
Žáček z 2. třídy označil tři sáčky se slovy: „Nevím, co to je, 
ale babička to dává do bramboračky“. Trefil se. Byl to celer, 
kmín a petržel.

Velký zájem a  úsměvy vyvolávali strašáci do zelí. Byla 
vyhlášena soutěž o  nejhezčího. Nápad naší předsedkyně 

se ujal a děti ve škole a školce to tak nadchlo, že strašáky 
namalovaly i  na výkresy. Jejich výstavka byla na chodbě 
radnice.

Výstavu doplnily kousky dávného nářadí, např. přesazovačka 
rostlin, nůžky, oráč ‑zdrhávač trávníku, obkopávače, cepy 
i stará kosa.

Značnou část výstavy tvořila květomluva. Panely a zápichy 
s popiskami k rostlinám byly zapůjčeny v pražské botanické 
zahradě. Na předloňskou vánoční výstavu náhodně zavítala 
ředitelka této zahrady, Velmi ji zaujaly vystavené odrůdy 
a druhy ořechů. Tyto jsme pak botanické zahradě věnovali 
a  za to nám ředitelka nabídla vypůjčení květomluvy. Živé 
rostliny v květináčích či ve sklenicích s vodou zajistily členky 
svazu.

Na přípravě výstavy pomáhala řada členů zahrádkářského 
svazu i další občané Křemže. Je to velice pracná záležitost, 
bez nadšení a maximálního nasazení by se něco tak pěkného 
nepodařilo.

Velký dík všem za pomoc, nejvíce však naší předsedkyni 
Marii Mikešové a člence svazu Kristýně Nejedlé za ohromné 
pracovní nasazení a dokonalou aranži výstavy.

Anna Svobodová
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Chrám sv. Michaela archanděla ve Křemži slaví 130. výročí svého 
zbudování a vysvěcení
Nový farní kostel v Křemži se stavěl od roku 1885, vysvěcen 
byl 23.  října roku 1887. K  připomenutí 130. výročí byly 
použity výpisky z  farní kroniky týkající se vnější stavby 
kostela.

Roku 1868 vyjednal pan farář Jan Plevha s farníky rozšíření 
malého kostela. Starý kostel byl tak chatrný, že strop hrozil 
spadnutím. Další kněz Tomáš Pfauser zapsal do kroniky: 
„Když jsem se 3. října 1883 co farář do Křemže přestěhoval, 
představil jsem se hned u  knížecího patronátního úřadu 
v  Krumlově a  prosil jsem hned pana patronátního ředitele 
Antonína Nedobylého, by svým mocným vlivem účinkoval, 
by se v Křemži nejenom kostel rozšířil, ale zcela nový kostel 
stavěl. Starý nízký presbytář nestojí za to, by ponechán byl. 
Prosil jsem za to, dovolávaje se Jeho knížecí Jasnost. Na 
osadě křemežské má mnoho pozemků a že by to chvalitebné 
bylo, jak pro knížete samotného, tak i  pro jeho úředníky, 
kdyby jasný kníže uprostřed svých rozsáhlých statků na 
osadě křemežské Hospodinu vystavěl slušný stánek a sobě 
velkolepý a nehynoucí pomník.“

Po dlouhých jednáních zástupců osady s panem knížetem se 
podařilo prosadit postavit kostel nový. Celá stavba vedena 
byla knížecím schwarzenberským stavitelským ředitelstvím, 
přičemž zúčastněnými byli kromě stavitelského ředitele pana 
Damasa Devoreckého také architekt pan Josef Sedláček 
a stavitelský mistr pan Antonín Moučka. K dohledu ku stavbě 
samé ze strany farní osady ustanoveni byli místní duchovní 
správce a  páni Matouš Rypota, rolník v  Bohouškovicích, 
Jakub Stanko, majitel domu v Křemži a Vojtěch Schneider, 

poštmistr a obecní písař, který také účetnictví vedl. Stavba 
zadána byla cestou ofertní následujícím řemeslníkům: práci 
zednickou provedl pan Jan Mikšl ze Zlaté Koruny a jeho syn 
Antonín. Tito dva mistři pracovali velmi silně a svědomitě. 
Práci tesařskou prováděl pan Václav Stockinger ze Šindlových 
Dvorů. Měl velmi zručné tesaře, jmenovitě Martina Mayera, 
tesaře z  Kališť. Kamenickou práci vykonával pan Václav 
Paleček z Vyšného, ten však nedodával dlažbu včas, čímž 
zednického mistra Jana Mikšla a  celou stavbu kostelní 
velice zdržoval. Truhlářskou a  zámečnickou práci obstaral 
pan Václav Schinko z Českého Krumlova. Klempířskou pan 
Antonín Smetana ‑ obecní kovář v Třísově. Pokrývačskou pan 
Bártl z Českých Budějovic a sklenářskou J. Kohl z Vodňan. 
Všichni podali práci spolehlivou.

23. října 1887, XXI. neděli po sv. Duchu, za krásného počasí, byl 
chrám vysvěcen budějovickým biskupem Martinem Říhou. 
Na str. 28 píše kronikář: „Důstojná nová budova chrámová, 
již se osadníci křemežští značnými obětmi domohli, svědčí 
o jejich zbožné mysli a jest nejlepší odměnou všech oněch 
zástupců farní osady křemežské, kteří v  tom čase v  jejím 
čele stáli a  působením svým ku vykonání díla tak velkého 
přispěli.“

Tolik farní kronika. Dne 22. října 2017 bude výročí posvěcení 
kostela připomenuto slavnostní mší svatou v  9:30  hodin 
(celebruje novokněz Pavel Bicek) a koncertem velešínského 
Chrámového sboru v 17:00 hodin.

Marie Hotařová

Oprava střechy na faře ve Křemži
V roce 2001 došlo k opravě střechy na kostele sv. Michaela. 
V  letošním roce se Římskokatolická farnost rozhodla 
přistoupit k  již dříve zamýšlené výměně střešní krytiny 
farní budovy. Budova fary je spolu s kostelem zapsána na 
seznamu kulturních památek. První budova fary musela 
stát již ve 14. století, protože v archivních zápisech z  roku 
1351 je zmíněn místní kněz Theodoricus. Roku 1840 fara 
vyhořela a  byla znovu vystavěna v  dnešní podobě. Ve 
20. století byla ubourána severní ohradní zeď zahrady 
a  u  ní stojící objekt kvůli vedení nové silnice. Budova fary 
je příkladem jednoduché klasicistní stavby. Kromě exteriéru 
jsou památkově hodnotné také interiéry, a to zejména jejich 
dispozice, klenby a historické konstrukce.

Na opravu střechy se podařilo získat finanční příspěvek 
z  Ministerstva kultury a  také z  místního úřadu městyse 
Křemže. Kromě výměny střešních tašek dojde také k omítnutí 
komínů, aby lépe odpovídaly historické charakteristice 
budovy. Budě doplněn hromosvod, který budova fary 
postrádá. Samotný krov je v dobrém stavu, bude opraven jen 
na několika málo místech.

Petr Hovorka, farář
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Dovoluji si zaslat fotografie svého letošního největšího houbařského úlovku, který jsem našel se svým vnukem Vašíkem. 
Hřib byl naprosto zdravý, průměr klobouku cca 22 cm.

Takto vypadá zblízka zvonek v kapličce v Loučeji.

Karel Šánek, Křemže
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Knihovna městyse Křemže

pořádá besedu
S PANÍ MARIÍ URBANOVOU

POVÍDÁNÍ
O STARÉ KŘEMŽI

ve středu 1. listopadu 2017 v 18.00 hodin

pořádá besedu
O ZPRACOVÁNÍ DIGITÁLNÍCH FOTOGRAFIÍ

S PANEM HARŠEM
CO S FOTKAMI Z DIGITÁLU PO NÁVRATU 

Z DOVOLENÉ…
ve středu 25. října 2017 v 18.00 hodin

POŘÁDÁ
VÝTVARNÝ PODVEČER

S PANÍ ĎAĎOVSKOU NA TÉMA

SKLENICE
ZDOBENÉ KORÁLKY

ve středu 18. října 2017 v 17.00 hodin

Procházka po zříceninách
jihočeských hradů
Dne 21.  září 2017 se uskutečnila přednáška s  promítáním 
fotografií s  panem PhDr.  Jiřím Cukrem, odborným radou 
v  Státním okresním archivu v  Českých Budějovicích, 
o  zříceninách hradů, které jsou rozesety po celém 
Jihočeském kraji.

Pan PhDr.  Jiří Cukr začal tím, co máme nejblíže  – Dívčím 
kamenem a  Kuklovem. Pokračoval zříceninami nad řekou 
Vltavou až po Týn nad Vltavou. Potom nám ukázal fotografie 
zřícenin, o  které se stará Spolek Hrady na Malši. Pořešín, 
Sokolčí, Velešín, který dal postavit Přemysl Otakar II., a poté 
vyměnil za pozemky Českých Budějovic.
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Dále Vítkův kámen, který je nejvýše a nejjižněji položený hrad 
v  Česku, s  nejmohutnéjší věží. Potom nám ukázal horské 
hrádky na Šumavě. Odtud přešel přes Prachatice, Volary až 
k hradu Hus, který svého času patřil i Janu Smilovi z Křemže.

Delší zastávku si zasloužil hrad Helfenburk u  Bavorova. 
Následovaly zříceniny u Strakonic, Blatné a Písku. Poté nám 
přiblížil zříceniny nad řekou Lužnicí.

Neopomněl ani Kozí hrádek, na kterém pobýval Jan Hus, 
a nejseverněji v kraji položený hrad Šelmberk u Mladé Vožice.

Odtud se přesunul směrem na východ, až k zřícenině hradu 
Landštejn, kde svou velice poutavou přednášku zakončil.

 
Miroslava Průchová, knihovnice

Co venkovské knihovny umějí 
a mohou
Od čtvrtka 14. září do soboty 16. září 2017 jsem se zúčastnila 
semináře  – Co venkovské knihovny umějí a  mohou, který 
každoročně pořádá vítězná knihovna celostátní soutěže – 
Knihovna roku v kategorii „základní knihovna“. Letos tento 
seminář pořádala knihovna roku 2015 z  Hroznětína na 
Karlovarsku.

Po příjezdu do Karlových Varů jsme byli slavnostně přivítáni 
v  Krajské knihovně Karlovy Vary. Poté následovala její 
prohlídka. Odtud jsme se přesunuli do Muzea sklárny 
Moser v  Karlových Varech, kde jsme si mohli potěžkat 
křišťálový glóbus, hlavní cenu pro nejlepší film, udělovanou 
na Mezinárodním filmovém festivalu v  Karlových Varech. 
Na závěr odpoledne nás ještě čekala prohlídka lázeňského 
města Karlovy Vary.

Potom jsme byli převezeni do SPA hotelu Zámek Lužec, 
kde jsme byli ubytovaní. Večerní program zahájil Mgr. Petr 
Mikšíček promítáním fotografií a  krátkého filmu na téma 
Krušnohorské pověsti.

Poté následovalo promítání DVD ze setkání 2016 v  Horní 
Lidči.

Páteční dopoledne bylo již tradičně věnováno odbornému 
programu, který se konal v  Městské knihovně Hroznětín. 
V úvodu nás starosta Martin Maleček seznámil s městem 
Hroznětín. Následovala přednáška Mgr.  Zlaty Houškové  – 
Lokální historie a  knihovna, PhDr.  Víta Richtera ‑ Veřejné 
knihovny se musí měnit a na závěr jsme si vyslechli přednášku 
o  historii a  architektuře Karlovarského kraje. Potom jsme 
shlédli prezentaci Obecní knihovny Rapotín, která bude 
pořádat seminář příští rok. Potom jsme si prohlédli knihovnu 
a zúčastnili se muzikoterapie – Muzicírování s Janan.
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Výlet do Jindřichova Hradce
I přesto, že „Čtení a besedování o knihách“ již rok nefunguje, 
uspořádala jsem již poosmé podzimní literární výlet pro 
seniory. Letos v  září, jsme navštívili město Jindřichův 
Hradec. A i tentokrát jsme se sešli v hojném počtu – bylo 
nás 39. Zájezd se uskutečnil v úterý 19. září 2017. Cestu 
autobusem nám uhradil Úřad městyse Křemže, kterému 
tímto děkujeme.

Cíl naší cesty, město Jindřichův Hradec se začalo rozvíjet již 
ve 12. století, prvním majitelem Vítkem z Prčice. Postupně, 
tak vzniklo moc pěkné historické centrum, které je sevřené 
z jedné strany řekou Nežárkou a z druhé rybníkem Vajgarem. 
Ještě v  polovině 17. století patřil Jindřichův Hradec 
k největším městům Českého království. Toto velice cenné 
historické a  architektonické jádro města, bylo prohlášeno 
městskou památkovou rezervací.

Po příjezdu do Jindřichova Hradce jsme navštívili Muzeum 
Jindřichohradecka na Balbínově náměstí, které je umístěno 
v  bývalém jezuitském gymnáziu. Muzeum zde sídlí již od 
roku 1925. Nejprve jsme zhlédli Krýzovy pohyblivé jesličky, 
které jsou zapsány v Guinessově knize rekordů jako největší 
lidový mechanický betlém na světě. A potom navštívili i další 
expozice, například síň operní pěvkyně Emy Destinové, 
výstavu šicích strojů Lada, sbírku památek na významnou 
Landfrasovu tiskárnu 19. století, jejíž budova stojí naproti 
muzeu. A spoustu dalších.

Odpoledne jsme odjeli do města Ostrov, kde jsme navštívili, 
v  zámku Ostrov patřícímu šlechtickému rodu Šliků dvě 
výstavy. Jednu věnovanou tomuto rodu a druhou o rudném 
hornictví v Krušných horách od 15. do 20. století. Prohlédli 
jsme si, také Městskou knihovnu Ostrov, která je umístěna 
v  zámecké části zvané Palác princů. Poté jsme se vrátili 
zpět do hotelu, kde jsme měli možnost využít jeho bazén 
a wellness centrum.

Večer jsme opět strávili v  SPA hotelu Zámek Lužec, kde 
nám pro zpříjemnění hrála kapela Swing melody Ostrov a na 
závěr jsme zhlédli Ohnivé divadlo Ignis.

Sobotní dopoledne jsme strávili prohlídkou kláštera 
premonstrátů v Teplé, kde působil rodák z Rojšína František 
Jan Kroiher, který žil na přelomu 19. a 20. století. Při prohlídce 

jsme navštívili klášterní knihovnu, která je i v současné době 
otevřena odborné veřejnosti.

Miroslava Průchová, knihovnice

Odtud jsme se přesunuli do zrekonstruované budovy 
bývalého zámeckého pivovaru, kde se v  současné době 
nachází Dům gobelínů. Při komentované prohlídce jsme 
viděli hotové gobelíny i  jejich fotografie, tkalcovské stavy 
a  stroje, expozici významných osobností tohoto oboru 
i zkušené restaurátorky přímo při práci. Návštěvníci zde mají 
také možnost, vyzkoušet si tkaní na stavu.

Jednou z nejvýznamnějších v tomto oboru byla, Marie Hoppe 
Teinitzerová, která své gobelínové dílny založila již v  roce 
1910. Dům gobelínů pořádá každoročně několik kurzů. 
Paličkování, tkaní tapiserií, předení na kolovrátku a plstění, 
patchwork, pletení z orobince.

Hned vedle Domu gobelínů stojí zámecký mlýn, který 
zde fungoval již v  roce 1485. Z  něho byla v  roce 1888 
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vybudována Ing. Františkem Křižíkem vodní elektrárna, která 
je stále v provozu. Další expozice jsou věnovány rybnikářství 
a lesnictví na Jindřichohradecku. Kromě jiného je tady i vor, 
ve skutečné velikosti.

Po těchto prohlídkách jsme se rozutekli zpět na náměstí 
Míru a  jeho okolí, a navštívili některou z mnoha restaurací, 
například hotel Vajgar. Při tom jsme si prohlédli Výstavní 
dům Stará radnice a sousoší Nejsvětější Trojice. Na tomto 
centrálním náměstí se pořádají různé akce a  pokusy 
o rekordy, které byly zapsány do České knihy rekordů.

Hotel Vajgar

Po obědě se sešlo ještě dost vytrvalců, kteří navštívili 
Státní hrad a  zámek Jindřichův Hradec. Průvodkyně si 
pro nás připravila výběr toho nejlepšího, co lze na zámku 
spatřit. Nejprve jsme se vyfotili na III. nádvoří u  kamenné 
kašny, která má bohatě zdobenou mříž. V části původního 
gotického hradu je vedle románské válcové Černé věži, která 
nyní slouží jako rozhledna, gotická Černá kuchyně, kterou 
jsme si prohlédli. Odtud jsme se přesunuli do tzv. Adamova 
stavení, kde jsme si prohlédli renesanční, tzv. zelené pokoje. 
Odtud jsme přešli na arkády a potom do hudebního pavilonu 
Rondelu, v kterém prohlídka končila.

Potom jsme rychle přešli kolem Nežárecké brány na nároží 
Proboštského kostela Nanebevzetí Panny Marie, kde jsme 
překročili 15. poledník východní délky, který je vyznačen 
v dláždění. Podle legendy, která se k tomuto místu váže, by 
se nám měla do roka a do dne splnit naše přání.

A protože tento poledník určuje přesný středoevropský čas 
a nám ho do konce zájezdu již mnoho nezbývalo, pokračovali 
jsme Panskou ulicí k budově bývalé hasičské zbrojnice, kde 
jsme se měli všichni sejít.

V pasáži je umístěna socha svatého Floriána a aquashow 
sv. Florián, což je technicky zajímavá, moderní fontána. Vodní 
kapky volně padají k  zemi osvětlené barvami a  doplněné 
hudbou.

Jitřenka, kde na nás čekal autobus a  poté jsme se vydali 
zpět k  domovu. Tento příjemný den, nabitý zážitky, nám 
nepokazilo ani počasí. Ještě jednou děkuji všem za účast.

Více fotografií z  výletu naleznete na webových stránkách 
knihovny – www.knihovnakremze.estranky.cz

Miroslava Průchová, Doubravka Kopecká
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Co nového z MŠ Křemže?
V září jsme přivítali nové Malíčky. Jsou úžasní, občas jen 
malinkatá slzička při loučení…

Prostředníčci a  Palečci se první zářijový týden zúčastnili 
soutěže na výstavě Zahrádkářů: „Babiččina zahrádka“, a to 
o  nejlepšího strašáka do zelí. Naše školka vyhrála 3. ‑ 4. 
místo, děkujeme tímto za pozvání do soutěže i za výhru.

Chtěla bych také poděkovat všem rodičům ze třídy Palečků, 
kteří přišli na „Podzimní setkání na školkové zahradě“. 
S jejich pomocí se nám podařilo uklidit zahradu před zimou, 
upravit velký záhon pro budoucí malé pěstitele, přesadit 
keře a upravit bylinkovou zahrádku. Pracovní nasazení bylo 
veliké, i děti s radostí přiložily ruce k dílu. Za vykonanou práci 
jsme se závěrem odměnili posezením u ohýnku a pochutnali 
si na opečených buřtících.

Setkání bylo velmi plodné a příjemné. Za třídu Palečků děkují 
Naďa Koflerová a Venda Sládková.

Klolektiv MŠ

Zprávičky z ZŠ a MŠ Křemže První školní den s úsměvem
Svůj velký den poprvé zažili v  pondělí 4.  9.  2017 prvňáčci 
na Základní škole v Křemži. Žáčky nejprve na radnici přivítal 
pan starosta, poté vše vzali do rukou tradičně žáci 9. třídy, 
kteří si pro své nové spolužáky připravili několik písniček 
a  vtipnou filmovou scénku. Pak už se prvňáčci seznámili 
se svými učitelkami, které je zasvětí do tajů čtení, psaní 
a  počtů. Po slavnostním přivítání a  ošerpování se spolu 
s  rodiči přesunuli do tříd, kde usedli poprvé do lavic. První 
školní den se obešel bez slziček a všichni prvňáčci zvládli 
svůj den na jedničku a s úsměvem.

Mgr. Olga Šteflová
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MŠ Chlum

Září U Chlumáčků
Babí léto jsme si ve školce opravdu užívali. Příroda plná 
barev a  dozrálých plodů nás neustále lákala k  nějakému 
tvoření a  ochutnávání. Vyrobili jsme si strašáky do zelí 
a  zúčastnili jsme se s  nimi soutěže při výstavě Babiččina 
zahrádka, vyzkoušeli jsme si vykopávat brambory a poté si 
je připravit v ohni. Děti byly nadšené a brambory a cuketa 
jim v tu chvíli připadaly jako největší pochoutka.

V  září jsme také, společně s  MC Křemílek, navštívili 
krumlovské kláštery. Prostory nás provázela princezna, 
ukázala nám, jak žili lidé dříve, kde a jak skladovali potraviny, 
jak se oblékali, zdobili, tvořili  atd. Děti si vyzkoušely pod 
vedením milé pekařky vyrobit a upéct vlastní koláček a stihly 
si pohrát v nádherné klášterní herně. Výlet to byl opravdu 
povedený a děti si odnesly spoustu zážitků.

Ke konci měsíce jsme ve školce uspořádali Michaelskou 
slavnost, o které se více dozvíte v dalším článku.
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MICHAELSKÁ SLAVNOST
Letos jsme se rozhodli, že uspořádáme se školkou 
tzv.  Michaelskou slavnost. Slavnost je motivována 
legendou o  rytíři Michaelovi, jenž se utká s drakem. Tento 
příběh je obrazem boje člověka se sebou samým, se svou 
malomyslností, beznadějí a sobectvím. Tím nám ukazuje, jak 
je důležité pěstování odvahy, statečnosti, jasného myšlení 
a bdělosti.

My jsme pojali celou akci především jako vhodnou příležitost 
ke společnému setkání, k zábavě a vyzkoušení statečnosti 
našich dětí. Akce byla pořádána na školní zahradě, kde je 
velký prostor k hrám a také hlavně vhodné skrýše pro draka. 
Dětem jsme na začátku převyprávěly příběh o drakovi, jenž 
se zabydlel v koutku zahrady, kde střežil kouzelné talismany 
„dračí oči“. Úkolem každého bylo dojít po ohnivých znameních 
až k drakovi tak, aby se nevzbudil vzít jeden talisman a vrátit 
se zpět. Cestou k  drakovi potkaly děti anděla (archanděla 
Michaela), který jim dal na cestu kouzelný meč, helmici 
a plášť.
Této cestě však předcházely rytířské zkoušky, při kterých 

musel každý rytíř a rytířka prokázat svou statečnost, přesnost 
a  hbitost. Vyzkoušeli si souboj s  mečem, střelbu s  lukem, 
překážkovou dráhu, hod na draka i  výrobu podzimních 
kometek štěstí.
Slavnost se opravdu vydařila, děti byly neuvěřitelné statečné 
a do všeho zapálené a i drak přežil celou akci bez větší újmy.
Děkujeme rodičům a dětem za krásnou atmosféru a pohodový 
podzimní podvečer.
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První ligová sezóna klubu 
začíná!
Badmintonisté křemežského Sokola vstupují do své 
historicky první sezóny, která bude mít označení ligová. Po 
dlouhých 22 letech snažení se prvnímu týmu dospělých 
podařilo postoupit do druhé nejvyšší badmintonové soutěže 
v ČR – 1. ligy. A nebyl to postup vůbec jednoduchý. V dubnu 
tohoto roku se naši vydali do Plzně na ligovou kvalifikaci, 
kde v konkurenci dalších třech týmů z Prahy, Liberce a Plzně 
konečně uspěli a  jako prvnímu křemežskému kolektivu se 
podařilo vybojovat ligovou příslušnost!
Liga pro naše badmintonisty začíná 14. 10. 2017 na kurtech 
pražského Meteoru. Druhé kolo, a  to bude pro křemežské 
obyvatele a  fanoušky klubu zajímavější, se odehraje na 
začátku prosince v  budějovické Sokolovně u  plaveckého 
stadionu. Tam jste samozřejmě touto cestou všichni srdečně 
zváni. Detailní informace pak naleznete na našem webu. 
Věříme, že nám pomůžete svou přítomností a  hlasivkami 
k důležitým ligovým bodům.
Po úspěšné dubnové kvalifikaci jsme museli přemýšlet, jak 
vhodně doplnit soupisku týmu. Ta se tvářila sice velmi stabilně, 
ale v nebezpečném sportu, jakým badminton bezesporu je, 
musíme myslet i na možnosti zranění a tým o několik jmen 
rozšířit. Oslovili jsme tedy budějovického Alberta Hadáčka 
a domluvili jsme se s jeho mateřským klubem na hostování 
v TJ Sokol Křemže. Opačným směrem pak putovali pánové 
Miloš Chaloupka a  Honza Čerkl. Bert by měl být posilou 
především do singlových zápasů. Je to velice šikovný 
a talentovaný badmintonista, který je soupeřům nepříjemný 
hlavně svou levorukou hrou. Dalším ultrasilným článkem 
do sestavy je z Českého Krumlova navrátivší se Petr Beran. 
Loňský Mistr ČR v deblu, třetí v singlu a 29. hráč světového 
juniorského žebříčku bude skvělou posilou jak do singlových 
utkání, tak i  do párových disciplín. Tito dva badmintonisté 
tedy doplní stávající sestavu, která je ve složení Jindra Kukač, 
Petr Pirtyák, Michal Koudelka, Honza Bednář ml. v současné 
době zraněný Vláďa Sklář a dámy Zuzka Matoušková s Evou 
Sklářovou, která u  nás pokračuje také ve formě hostování 
z ČZ Strakonice. Připraveni zasáhnout do hry jsou pak ještě 
Peter a Markéta Mouritsenovi z dánského Svendborgu.
Držte nám pevně palce a přijďte nás určitě všichni v prosinci 
do Českých Budějovic svou přítomností podpořit. Budeme 
to potřebovat!
Křemežští v další soutěži – KP II. třídy
Nejen ligou žije náš badmintonový klub. B ‑tým dospělých 
bude, stejně jako v  loňské sezóně, usilovat o  své body 
v Krajském přeboru II. třídy. Tato soutěž pokračuje v zaběhlém 
formátu z loňska, a to spojením dvou badmintonových krajů, 
Jihočeského a Západočeského. Z každého kraje budou proti 
sobě hrát 4 týmy ve čtyřkolovém systému. 3 kola se odehrají 
na jihu Čech, jedno kolo pak na západě. Sloučením těchto 
dvou badmintonových regionů došlo k  tomu, že si hráči 
mohou vyzkoušet badminton proti soupeřům, které na svých 
kurtech potkávají pouze sporadicky, nebo je nepotkávají 
vůbec. Vítěz této soutěže má potom právo postoupit do 

Badminton
Krajského přeboru I. třídy. A  bylo 
by to skvělé, protože v této soutěži 
pro tento rok zástupce nemáme. 
Držme tedy palce i B ‑týmu v jejich 
honbě za úspěchem!
Žáci a žákyně
Jestliže chceme pomýšlet na 
budoucnost a  životaschopnost 
klubu, bez žákovské základny 
se neobejdeme. S  potěšením 
můžeme říci, že i  letos se v  září 
sešlo šéftrenérce dětí Martině 
Weberové a  Robertovi Hálovi 
téměř plný počet trénujících. 
Nějaké mezírky bychom ještě 
zaplnit mohli, takže děti, které 
by ještě chtěly do klubu vstoupit, 
nechť tedy učiní co možná nejdříve. 
Některé děti si mohly vyzkoušet 
i  letní mezinárodní badmintonový 
kemp pod taktovkou Honzy 
Bednáře mladšího a  setkaly se 
s  dánským uznávaným trenérem 
Peterem Mouritsenem. Tam 
si procvičily své herní návyky 
a  pomohly své fyzické kondici. 
Jsme moc rádi, že řada z  nich 
nastoupila po prázdninách opět 
do ostrých tréninků. Přejeme 
všem hodně štěstí do jejich nové 
turnajové sezóny!
Akademické Mistrovství Evropy – 
Španělsko
Letos v  červnu se uskutečnila 
v Praze velmi prestižní a sledovaná 
událost Akademické Mistrovství 
ČR. Startovat mohou pouze 
studenti vysokých škol ve třiceti 
sportovních disciplínách. Ti pak 
reprezentují nejen svou vysokou 
školu, ale především svůj sport. Do badmintonového klání 
byl svou univerzitou ČVÚT nominován Jindra Kukač. V singlu 
a  deblu sice skončil ve čtvrtfinále, ale za to ve smíšené 
čtyřhře, společně s Eliškou Meixnerovou, slavil titul a stal se 
Akademickým Mistrem ČR v badmintonu!
Svými pokračujícími výkony pak přesvědčil svou univerzitu, 
aby byl nominován na další Akademický turnaj, a  to na 
Akademické Mistrovství Evropy. To se odehraje letos 
v  listopadu ve španělské Barceloně! Zde je krásně vidět, 
že být úspěšný v badmintonu a zároveň studovat vysokou 
školu se opravdu vyplatí! Jindrovi tedy také budeme pevně 
držet palce a přejeme úspěšný turnaj.
Závěrem bychom chtěli velmi poděkovat za podporu našim 
partnerům. V první řadě Městysu Křemže a starostovi panu 
Ing. Josefu Troupovi. Bez této podpory bychom klub na této 
úrovni nikdy spravovat nemohli.
Všem čtenářům Křemežska přejeme krásný podzim plný 
zdravého pohybu.

Petr Pirtyák
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Fotbal

Podzimní fotbalová sezóna opět 
v plném proudu
Ráda bych po krátké letní přestávce přivítala všechny 
příznivce mládežnického fotbalu a  přiblížila jim dění 
v našem klubu.

Jak jsem již zmínila dříve, úspěšnou sezónu 2016/2017 
jsme ukončili tradičním turnajem v  Suchdole nad Lužnicí. 
Následoval měsíc fotbalového odpočinku, který utekl jako 
voda. Polovinu prázdnin měly děti již za sebou a my jsme 
opět volně začali s  tréninky. Vždyť zápasy nové sezóny 
začínají již koncem srpna, aby se všechna podzimní utkání 
stihla dohrát dříve, než nastane „zima“. Přestože byly 
prázdniny a  dovolené ještě v  plném proudu, na trénink se 
děti dle možností scházely v „hratelném“ počtu. Bylo na nich 
vidět, že se navzájem opěr rády vidí a na fotbálek se již těší.

Dobrou přípravou na novou sezónu nám byl turnaj přípravek 
v Lomnici nad Lužnicí, kterého jsme se zúčastnili, se dvěma 
týmy, poslední srpnovou sobotu. Již od brzkého rána byla 
obloha bez jediného mráčku a  malé fotbalisty celý den 
provázelo sluníčko, které je svými paprsky šimralo po těle. 
Bylo proto velmi důležité, aby děti poctivě dodržovaly pitný 
režim. Turnaj s  velice kvalitním obsazením byl ve spojení 
s  vysokými teplotami velmi fyzicky náročný. V  konkurenci 
dalších 7 týmů (např. Praha Talent Academy, SKP Č. B., Písek, 
Veselí nad Lužnicí, Lišov, Suchdol nad Lužnicí) jsme obsadili 
6. a 7. místo. Se všemi týmy jsme sehráli pěkný a vyrovnaný 
fotbal a  v  některých zápasech chybělo k  vítězství už jen 
trošku toho sportovního štěstíčka.

Dalším turnajem, který jsme přihlašovali již na jaře, byl 
Ondrášovka cup. Kvalifikační předkola turnaje probíhala 
koncem srpna a  začátkem září průběžně po celé České 
republice, a  to pro všechny věkové kategorie mládeže. 

S přihlédnutím k tomu, že máme velmi nadané hráčky a hráče 
mezi ročníky 2007 – 2009, rozhodli jsme se nominovat dvě 
kategorie (U10 a U11). Turnaje se odehrály ve Strakonicích 
a ve Vodňanech a výsledky mohu shrnout u obou kategorií 
do jednoho závěru, protože dopadly naprosto totožně. Oba 
naše týmy se umístily těsně za druhou postupovou příčkou, 
a  to pouze s  dvěma prohrami s  týmy, které se umístily 
v konečném pořadí před nimi. V obou případech to byl tým 
Strakonic a SKP Č. B. V dalších zápasech proplouvali naši 
turnajem s velkým nadhledem a porazili např. tým Vodňan, 
Veselí nad Lužnicí, Tlučné, Doubravky, FMA. Pochvalu si 
zaslouží všichni zúčastnění a  myslím, že je může těšit, že 
se se svými fotbalovými dovednostmi neztratí ani mezi 
hráči, kteří hrají fotbal na krajské úrovni. A ještě mají prima 
kamarádskou partu.

Velmi potěšující zprávou byla také nominace našich hráček 
a  hráčů do okresních výběrů kategorie dívek a  kategorie 
chlapců U11. Obě naše děvčata Sára Brabcová a  Stela 
Reitingerová a kluci Tom Hálek, Pepa Matoušek, Filip Kadlec 
a Honza Thám byli nominováni a reprezentovali okres Český 
Krumlov na turnaji okresních výběrů v Prachaticích.

A teď zpátky do okresního přeboru podzimní části sezóny 
2017/2018.

Projížděl          ‑li někdo z vás kolem fotbalového hřiště v úterní či 
čtvrteční odpoledne, nemohl přehlédnout hemžení malých 
i  větších fotbalistů. Tréninková plocha je stoprocentně 
využita, a  to i právě proto, že do společného tréninku nám 
od letošní sezóny přibyl tým starších žáků, které doposud 
trénoval Tomáš Březina.

Rozdělili jsme děvčata a  kluky do skupin, kdy žáci trénují 
společně s jedním týmem starší přípravky, další místečko na 
hřišti využívá druhý tým starší přípravky a v odlehlejší části 
hřiště směrem k rybníku mají k dispozici také kousek zeleně 
naši nejmladší. Na trénování se spolupodílejí Jirka Reitinger, 
Patrik Voráček, Vlasta Hálek, „Žora“ Filip a Míra Novotný.

Představuji naše týmy
Mladší přípravka ‑ ročník nar. 2009 a mladší (dále jen MP)
‑ stávající sestava: Edelman Adámek, Hálek Peťa, Husák Maxík, Jankto Maty, Kadlec Honzík, Kmoch Tom, Kučera Adámek, 

Mojha Luky, Písek Pepča, Reitinger Filip, Velíšek Marťa, Velíšek Míša, Voráček Kubík
‑ další, kteří začínají a zapojí se v průběhu sezóny: Podzimek Vojtík, Horák Kubík, Hořejší Vašík, Novotný Miki

a jejich zasloužené výsledky na začátku sezóny 2017/2018:
08. 09. 2017 So Křemže / SK Holubov SK Zlatá Koruna 2 : 2 (PK:2:0)
15. 09. 2017  TJ Horní Dvořiště / FK Dolní Dvořiště  So Křemže / SK Holubov 4 : 6
15. 09. 2017  FK Spartak Kaplice  So Křemže / SK Holubov 3 : 5
24. 09. 2017  SK Větřní  So Křemže / SK Holubov 4 : 5
24. 09. 2017 So Křemže / SK Holubov Vl. Loučovice  1 : 2
 
Starší přípravka ‑ ročník nar. 2007 a mladší (dále jen SP A a SP B)
- sestava A: Cába Mates, Hálek Tom, Hrubeš Fanda, Kadlec Filip, Kmoch Téda, Matoušek Pepča, Schuster Kuba, Thám 

Honza a dva pomocníčci z MP Hálek Peťa a Kadlec Honzík
- sestava B: Andrlík Matěj, Brabcová Sárinka, Edelman Eda, Fux Matouš, Novotný Tom, Písek Mirek, Reitingerová Stelinka, 

Suchan Máťa, Šítal Matěj, Voráček Páťa a dva pomocníčci z MP Písek Pepča a Reitinger Filip
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a jejich potěšující výsledky na začátku sezóny 2017/2018:
20. 08. 2017  FK Nová Ves - Brloh  So Křemže / SK Holubov B 1 : 5
27. 08. 2017 So Křemže / SK Holubov A  FK D. Dvořiště / TJ H. Dvořiště  13 : 3
03. 09. 2017  FC Šumava Frymburk  So Křemže / SK Holubov A  1 : 26
03. 09. 2017  FC Lipno / Hr. Malonty So Křemže / SK Holubov A 0 : 3 (K)
07. 09. 2017 So Křemže / SK Holubov B  SK Větřní  8 : 3
08. 09. 2017 So Křemže / SK Holubov A SK Zlatá Koruna 8 : 1
09. 09. 2017 So Křemže / SK Holubov B  FK D. Dvořiště / TJ H. Dvořiště  12 : 1
16. 09. 2017 So Křemže / SK Holubov A  Sm. Horní Planá / TJ Černá  9 : 1
17. 09. 2017  FC Lipno / Hr. Malonty So Křemže / SK Holubov B 0 : 10
22. 09. 2017 So Křemže / SK Holubov B So Křemže / SK Holubov A 7 : 11

Starší žáci – ročník nar. 2003 a mladší (dále jen SŽ)

- sestava: Čížek Kuba, Hakr Vítek, Hammer Filip, Koudelka David, Maroši Adam, Matyáš David, Motejl Tom, Rytíř Standa, 
Trapl Lukáš, Zeman Kuba, Figura Pepa a  pomocníci ze SP Hálek Tom, Hrubeš Fanda, Kadlec Filip, Matoušek Pepča, 
Novotný Tom, Schuster Kuba, Thám Honza a Voráček Páťa

a jejich dosavadní proměnlivé výsledky:
27. 08. 2017  SK Větřní, z.s.  SK Holubov / So Křemže 3 : 5
02. 09. 2017 SK Holubov / So Křemže  So Benešov nad Černou  3 : 4
10. 09. 2017  Hr. Malonty  SK Holubov / So Křemže 4 : 1
16. 09. 2017  So Chvalšiny  SK Holubov / So Křemže 0 : 7
23. 09. 2017 SK Holubov / So Křemže  FC Velešín  0 : 13
Všechny výše zmíněné moc chválím za zodpovědnost, kterou si účast na zápasech žádá a neopomenu pochválit ani ostatní 
fotbalové nadšence z řad dětí, kteří se zápasů neúčastní, ale chodí méně či více pravidelně na tréninky, mají chuť se hýbat 
a strávit na hřišti chvilky se svými kamarády.

Pozn.: v názvu našich týmů se objevuje spojení SK Holubov / So Křemže, a to z toho důvodu, že soutěž mládeže hrajeme 
ve sdružení fotbalových klubů Křemže a Holubova. SŽ hrají svá domácí utkání na hřišti v Holubově.

Závěrem bych vám ráda připomněla naše webové stránky https://sokolkremzekopana.wordpress.com/, na kterých 
naleznete fotbalové aktuality a termíny jednotlivých zápasů. Přijďte se podívat.                                                J. Voráčková
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MC Křemílek - program na ŘÍJEN
Náměstí 7, Křemže, Mgr. Alena Nováková 603 586 747

mc.kremilek@centrum.cz www.kremilek -kremze.cz

Klub pro maminky s dětmi je otevřen
každé úterý a čtvrtek od 9:00 do 11:30 hodin

Přijďte si pohrát, zacvičit s písničkou, malovat a tvořit.

Vstupné: 30 Kč dospělý, děti zdarma.

První návštěva ZDARMA!

Hernička pro nejmenší
každé úterý

Hernička pro nejmenší bude v MC Křemílek otevřena každé úterý dopoledne od 9:00 
do 11:00. Herna je vhodná pro rodiče s nejmenšími dětmi. Přijďte si pohrát! Vstupné 

30 Kč za rodinu

Výtvarný program klubu pro nejmenší
5. 10. 2017 čtvrtek

Duhové malování – pomocí barviček a duhové kuličky vytvoříme krásné obrázky. 
Přineste si víko od krabice na boty.

12. 10. 2017 čtvrtek
Strašák a vrány – z barevných papírů vyrobíme závěsný mobil

19. 10. 2017 čtvrtek
Houbičky v listí – barvami a štětcem namalujeme houbičky a posadíme je do listí. 

Přineste si asi 10 barevných listů, stačí je posbírat cestou
26. 10. 2017 čtvrtek

Dýňové světýlko – vyrobíme si světýlko do okna ve tvaru dýně. Přineste si malou 
skleničku, např. od přesnídávky.

Akce klubu
10. 10. 2017 čtvrtek

Divadlo
Větrná pohádka – zveme vás do sálu radnice ve Křemži na krásnou pohádku o dětech 

z větrného mlýna a jejich dobrodružství při putování za králem větru. Pohádka 
v podání Teátru Pavla Šmída začíná v 10:00, je vhodná pro nejmenší děti. 

Vstupné 45 Kč za dítě, doprovod zdarma.
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Výtvarná dílna
19. 10. 2017 čtvrtek

Pavoučci v síti
Z plyšových drátků, špejlí a vlny vyrobíme pavoučky a jejich 

sítě. Příspěvek na materiál 70 Kč. Dílna je vhodná pro děti od 
pěti let, mladší děti mohou přijít s rodiči, na dílnu je nutné se 

předem přihlásit. Přihlášky a informace na 603 586 747. 
Dílna bude probíhat od 15:30 do 17:30 v MC Křemílek.

13. 10. 2017 pátek

Přednáška na zajímavé téma
HARMONIE PARTNERSTVÍ

Zveme vás na přednášku na téma Harmonie partnerství 
s Radmilou Malinovskou. Dozvíte se, jak vznikají vztahy a proč, 
jak udržet harmonický vztah, co nám zrcadlí naše vtahy, které 

vlastnosti je potřeba pěstovat pro poklidné vztahy 
nebo jak ukončit vztah s láskou a důstojností, pokud 

nefunguje. Začínáme v 18:00 v MC Křemílek. Vstupné 50 Kč

Výtvarný večer
20. 10. 2017 pátek

Šijeme dětem hračky – výtvarný večer pro dospělé 
a teenagery. Přijďte si ušít hračku z pestrých látek pro vaše 

dítko nebo jako milý dárek. Šít budeme na stroji.  
Příspěvek na materiál je 200 Kč. Začínáme v 18:00 

 v MC Křemílek. Podrobnosti a přihlášky na tel: 603 586 747.
MC Křemílek, Dům služeb, Náměstí 7, Křemže,

www.kremilek ‑kremze.cz
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ADVENTNÍ TRHY 
KŘEMŽE 2017 

Máte talent na ruční práce a nestydíte se ukázat okolí,  

co ve vás je? 

Znáte někoho, kdo rád plete, šije, háčkuje, pracuje s různými 
materiály, peče dobré vánoční cukroví, perníčky apod.? 

Fantazii se meze nekladou… 

Ukažte a prodejte své výrobky na letošních Adventních trzích 
na náměstí ve Křemži. 

 

Termín konání: 2. prosince 2017, od 9:00 do 17:00 hodin 

Prodejní stánky zajišťujeme zdarma!  

Můžete mít i vlastní stánek. 

Místní poplatek jen 150,-Kč 
 

Rezervace nutná předem, nejpozději do konce listopadu na 
tel. čísle 724 832 853, Gabriela Švábová. 

Těšíme se na Vás a vaše výrobky. 
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Tajenka z minulého čísla: PO SVATÝM VÁCLAVU BERANICI NA HLAVU
Výherci tajenky z minulého čísla: Ludmila Mejzlíková, Ludmila Mrázková, Miroslav Mládek
Ceny jsou k vyzvednutí na sekretariátu městyse Křemže. Další správné vyluštění zasílejte na email tajemnik@kremze.cz
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